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Kék hírek
Éjszakai tolvajok

Két szarvasi helyszínen is tol-
vajok jártak a november 3-ra
virradó éjszakán.

� Nyitva volt annak a Rózsa
Ferenc utcai családi háznak a
melléképülete, ahonnan egy
láncfûrészt, egy biciklit és egy
elektromos húsdarálót vittek el.
A tettest, aki 95 ezer forintos
kárt okozott, még nem sikerült
kézre keríteni.

� A IV. külkerület egyik tanyá-
jából 23 tyúkot loptak el, 23
ezer forint értékben. Az ismeret-
len tettes a lakatpántot lefeszít-
ve jutott be a tyúkólba.

��
A Szarvasi Rendõrkapitány-

ság felhívja a gépjármûvel köz-
lekedõk figyelmét, hogy a fagy-
ra való tekintettel elindulás
elõtt � saját és mások biztonsá-
ga érdekében �, minden alka-
lommal alaposan takarítsák le
jármûveik szélvédõit, ablaküve-
geit. A rendõrség ezt fokozottan
ellenõrzi, s akinél hiányosságo-
kat tapasztalnak, az bírságra
számíthat.

Készüljünk
fel!

1./ A gépjármûvek téli
közlekdedésre való felké-
szítése:

� fagyálló folyadékkal való
feltöltés

� akkumulátor állapotának
ellenõrzése

� nyári gumik lecserélése
télire

� gépjármû tartozékok ki-
egészítése: hólapát, hólánc

2./ Elindulás elõtt tájé-
kozódás a tervezett útvo-
nal útviszonyairól:

� UTINFORM országos hely-
zet. Telefon: 06/1-322-7052
vagy 06/1-322-7643

�  Békés megyére vonatko-
zóan. Telefon: 06/66-454-
254

�  meleg ruhát vagy taka-
rót, élelmiszert, ivóvizet vi-
gyen magával.

3./ Útközben, ha elakad:
�  próbálja meg az önmen-

tést, vagy kérje a közlekedés-
ben résztvevõ társak segítsé-
gét

�  gépjármûvét lehetõleg
ne hagyja el

�  ha mégis elhagyására
kényszerül, jól látható mó-
don jelölje meg az elakadt
jármû helyét

4./ Az elakadás jelzésé-
nek lehetõségei:

� ha van Önnek mo-
biltelefonja, a fent jelzett te-
lefonszámokon az útvonal
száma és a kilométer szel-
vény közlésével

�  ha nincs, próbáljon meg
eljutni a legközelebb esõ
helyre ahonnan telefonálhat

5./ A települések lakos-
ságának figyelmét felhív-
juk az ingatlanok elõtt
lévõ járdák hó és síkosság
mentesítésére. A közterü-
leti járdák hóeltakarítása
és síkosság mentesítése
az Önkormányzatok fel-
adata.

Még egy jó tanács!
Ha nem feltétlenül szüksé-

ges, hófúvásos idõben ne ter-
vezzen baráti, vagy családi
látogatást.  Ezt megteheti
jobb téli útviszonyok között
is.

Balesetmentes közlekedést
kívánunk!

Polgármesteri Hivatal
Polgári Védelmi Iroda

Pályáznak elegen, eleget?
Nehéz lenne összeszámolni,
hogy akár csak a helyi sajtó-
ban mennyi híradás jelent
meg az utóbbi években pályá-
zati lehetõségekrõl, sikeres
pályázatokról. Ha esetleg rit-
kul az efféle cikkek száma,
annak nem az az oka, hogy
már nem készülnek pályáza-
tok, nem nyernek forrást pá-
lyázatokon. Éppen ellenkezõ-
leg olyannyira általánossá vált
ez a ténykedés, hogy jószerint
már nem számít hírnek. PHA-
RE, ISPA, SAPARD, Széhényi
Terv. Mindenki tudja, hogy
ezek jó dolgok, segítséget je-
lentenek. Sõt talán nélkülük
nem is lehet, nem is érdemes...
De vajon megtalálja-e minden-
ki, akinek szüksége lenne
ezeknek az alapoknak a támo-
gatására azt a fonalat, mely el-
vezet hozzájuk? Vajon tudato-
sult-e bennünk: akár tetszik,
akár nem, pályázó nemzetté
kell válnunk? Errõl kérdeztük
Hodálik Pált a Körös-szögi Kis-
térség vidékfejlesztési mene-
dzserét, akinek munkája foly-
tán jó rálátása van erre a terü-
letre.

� Nagyon sok tájékoztatót tar-
tunk a pályázati lehetõségekkel
kapcsolatban. Ezekre az esemé-
nyekre a céglistánk alapján kül-
dünk meghívókat, és hírt adunk
róluk tévében, rádióban, újság-
ban. Ennek ellenére elképzelhetõ,
hogy nem mindenki szerez tudo-
mást az efféle fórumokról, de azt
kell mondanom, hogy a kommu-
nkikáció kétirányú. Tehát elvár-
ható az érdeklõdés azoktól, akik
pályázatokból számítanak segít-
ségre.

� Bár jól ismerjük a fentebb
sorolt mozaikszavakat, talán
még azt is tudjuk,  hogy EU-s for-
rásokat takarnak, mégis olyan
megközelíthetetlennek tünnek.
Mondjuk olyasvalaki számára,
aki csak egy ötlettel rendelkezik.

� Erre azt tudom mondani,

hogy egy kezdõ kisvállalkozásnak
nem biztos, hogy PHARE, vagy
SAPARD forrásokra kell pályázni.
A PHARE, a SAPARD és az ISPA is
az Erurópai Unió elõcsatlakozási
alapjai, a csatlakozásra váró tíz
ország számára. A PHARE gazda-
sági- és humánerõforrás fejlesz-
tést szolgál. Pályázatai általában

olyanok, melyek cégek összefogá-
sát serkenik, tehát több közép és
kisvállalkozás közös elképzelé-
sekkel jól elõkészített pályázattal
lehet esélyes arra, hogy pénzt
nyerjen. Az ISPA nagy infrastruk-
túrális és környezetvédelmi beru-
házásokra van kitalálva, az orszá-
gon belül a megfelelõ minisztéri-
umok koordinálják és teszik elér-
hetõvé az önkormányzatok szá-
mára. Ami egy kezdõ kisvállalko-
zás számára megfelelõ lehet, az a
SAPARD, ami agrár- és vidékfej-
lesztést szolgál. Ennek a program-

nak a célja kis projektek támoga-
tása, hogy mindenki saját lakóhe-
lyén boldogulhasson. Az EU ra-
gaszkodik hozzá, hogy külön in-
tézményrendszer épüljön fel, hi-
vatalok létesüljenek a SAPARD
pályázatok kezelésére. Hamaro-
san számíthatunk ezeknek a pá-
lyázatoknak a megjelenésére.

De nem csak EU-s források
jöhenek számításba egy kezdõ
vagy kis vállalkozásnál, hanem a
magyar célelõirányzatok is. Aki
fejleszteni akart, Széchenyi Terv
pályázatai között biztosan megta-
lálta a számára megfelelõt. Ráadá-
sul Békés megye a kedvezménye-
zett megyék közé tartozik, így a
Békés Megyei Területfejlesztési
Tanácsnak minden központi elõi-
rányzatból rendelkezésére áll egy
decentralizált forrás, önálló dön-
tési jogkörben.

� Mégis mindig azt hallottuk

az Ön által említett tájékoztató
fórumokon, hogy mégtöbb pá-
lyázatra lenne szükség, még-
inkább élni kellene a lehetõsé-
gekkel. Elképzelhetõ, hogy vala-
miféle kényelemszeretet áll
amögött, hogy még mindig nem
pályáznak elegen, eleget?

� Nagyobb szerepet játszik ta-

lán ebben a tõkehiány. A pályáza-
tok mindig kötelezettségekkel jár-
nak. Ilyenek, hogy megterhelik a
pályázók ingatlanát, foglalkozta-
tási kötelezettséget írnak elõ, vál-
lalni kell, hogy több éven keresz-
tül a pályázaton elnyert beruhá-
zásnak megfelelõen mûködteti a
vállalkozását, egyebek.

� Ez lehet szerintem, ami so-
kakat visszatart. A rizikó. Mi lesz
ha mindenemet beleölöm a vál-
lalkozásba, vagy egy pályázat
önerejébe, aztán megbukom?

� A vállalkozó szó magában rej-

ti a lényegét ennek a ténykedés-
nek. Valamit vállal a vállalkozó.
Vállalja a kockázatot. Az legyen
vállalkozó, aki tudja mi az a ter-
mék, szolgáltatás, ami több éven
keresztül eladható, és megtérül a
ráfordított költség. Fontos, hogy
aki vállalkozik képes legyen fel-
mérni a befolyásoló külsõ ténye-
zõket, mint például az állam adó-
politikáját vagy egy szomszédos
országban folyó háború hatásait.

� El kell fogadni a racionális
megközelítést, a gazdaságban
nincsen helye sajnálatnak vagy
együttérzésnek. Azonban tény
az is, az államnak nem érdeke
sem az, hogy szociális alapon
munkahelyeket teremtsen, sem
az, hogy megbukott, utcára ke-
rült vállalkozóknak szociális se-
gélyt nyújtson. Kaphatnak-e va-
lamilyen segítséget azok, akik
nincsenek tisztában a lehetõsé-
geikkel és a korlátaikkal?

� A vidékfejlesztési menedzser
irodáját a szarvasi polgármesteri
hivatal elsõ emeletén bárki felke-
resheti, elmondhatja elképzelése-
it, itt mindent üzleti titokként ke-
zelünk. Abban is segítünk, ha va-
laki együttmûködõ partnereket
keres. Sõt be sem kell jönnie an-
nak, aki úgy gondolja könnyebb
a helyszínen megmutatnia mit is
szeretne.

� A pályázatot is segítenek
megírni?

� Ennek az irodának nem fel-
adata a pályázatírás és nincs is
erre lehetõség. Azt azonban meg-
tesszük, hogy az elkészített pályá-
zatokat átolvassuk és felhívjuk az
esetleges pontatlanságokra, hiá-
nyosságokra a pályázók figyel-
mét. S, hogy kihez lehet fordulni
egy pályázat elkészítésének igé-
nyével? Általában tudnak segíte-
ni ebben a vállalkozók könyvelõi,
vagy ha õk nem, akkor olyan cé-
gek, akik erre szakosodtak. Szar-
vason is többen foglalkoznak már
ezzel, tudunk ajánlani szakem-
bert, ha kérik.                          K.Zs.

Bevezették a Comenius 2000 programot

�Pezsgõbbé� vált az élet
Akinek általános vagy középiskolás korú gyermeke van, az bizonyára hallott már a
Comenius 2000 közoktatási minõségfejlesztési programról. Ez az a program, melyet az
Oktatási Minisztérium két esztendõvel ezelõtt azért indított el, hogy növeljék az oktatási
intézmények �partnerközpontúságát�, s ezzel javítsák az ott folyó oktató-nevelõ munka
minõségét.  A rendszer kiépítéséhez a minisztérium szakértõi segítséget nyújt, s az, hogy ki
mikor kezdhet hozzá, pályázati úton dõl el. Szarvason elsõként � nyertes pályázatának
köszönhetõen � a Szlovák Tanítási Nyelvû Általános Iskola foghatott hozzá a Comenius
2000 bevezetéséhez, s kétéves munka után, a közelmúltban vehették át a kiépítést tanúsító
oklevelet. Idõközben egyébként Szarvas Város Általános Iskolájában illetve a Vajda Péter
Gimnáziumban is elindult a minõségfejlesztési program bevezetése.  Hogy mit is jelent
valójában ez a közoktatási program, mit profitálnak majd ebbõl a gyermekek, akikért
mindez történik � errõl beszélgettünk Frankó Pálnéval, a Szlovák Tanítási Nyelvû Általá-
nos Iskola és Diákotthon  igazgatóhelyettesével és Rafajné Kita Anikó tanítónõvel. Õk
azok, akik a minõségfejlesztési program kidolgozásában a legnagyobb részt vállalták.

� Melyek voltak a program
bevezetésének elsõ lépései?

� Az Oktatási Minisztérium
2000-ben írta ki elõször a pályá-
zatot, s az ország mintegy há-
romszáz másik intézményével
együtt nekünk is lehetõségünk
nyílt mindjárt az elsõ évben hoz-
záfogni a Comenius 2000 beve-
zetéséhez. Ez egyrészrõl termé-
szetesen jó volt, lévén, hogy
mindigis a minõségre töreked-
tünk, másrészt nehézséget is je-
lentett, mert, új dologról lévén
szó, alig-alig volt olyan segéd-
anyag, amire támaszkodhattunk
volna. Ennek a rendszernek az
egyik legfontosabb célja, hogy
az oktatási intézmények javítsák
a kapcsolatot partnereikkel: a
szülõkkel, a gyermekekkel, az
önkormányzattal, valamennyi
intézeti dolgozóval (nemcsak a
pedagógusokkal), azokkal a kö-
zépfokú oktatási intézmények-
kel, ahol a gyermekek majd to-
vábbtanulhatnak. Ez a jobb kap-
csolat pedig végeredményben a
jobb szolgáltatást, a minõségi
oktatást segíti elõ.

� Melyek voltak a Comenius
2000 bevezetésének állomásai,
hogyan sikerült ezt a partner-
központúságot elérni?

� Elsõ lépésben készítettünk
egy önértékelést, melyben meg-
fogalmaztuk eddigi eredménye-
inket, a hiányosságokat, s a fej-
lõdés lehetséges irányait. A má-
sodik lépcsõ egy un. elégedett-
ség-mérés volt.  Ez rengeteg
munkát adott az egész pedagó-
gus-kollektívának. Megkérdez-
tük a szülõket, a gyermekeket, a
középfokú oktatási intézménye-
ket és más partnereinket arról,
hogyan vélekednek munkánk-
ról. Nagyon ügyeltünk azonban

arra, hogy a kérdõívek kitöltésé-
nél a névtelenség százszázalé-
kosan biztosítva legyen, s így
õszinte véleményeket kapjunk.

� Mit mutatott a kérdõívek
értékelése, mi volt például a
diákok illetve a szülõk vélemé-
nye?

� Alapvetõen megerõsítettek
bennünket abban, hogy jó úton
haladunk. Emellett rávilágítot-
tak sok-sok megoldandó feladat-
ra, problémára is.

� Például?

� Kiderült például, hogy a di-
ákok (a diák-önkormányzaton
keresztül) sokkal nagyobb bele-
szólást igényelnek az iskola éle-
tébe. Kiderült az is, hogy szük-
ség van egy iskolaújságra, sõt
nagyon sok gyermek igényli,
hogy a mostaninál többet be-
szélgessenek vele a pedagógu-
sok, nemcsak a tanórákon, s
nemcsak a tananyagról. A konk-
rét számok tükrében bennünket
is megdöbbentett, hogy a diákok
jelentõs része, elsõsorban a jó
tanulók nagyon sokat vállalnak,
nagyon le vannak terhelve. A
kötelezõ tanórákon kívül sokan
akár heti 10 plusz órát is vállal-
nak, különbözõ szakkörök, ze-
nei foglalkozások formájában.

� A kérdõívek kiértékelését
gondolom a célok, feladatok
meghatározása követte.

� Igen, 2001. közepére érkez-
tünk el odáig, hogy a vélemé-
nyek megismerése után megha-
tároztuk a legfontosabb felada-
tokat, s azokat fontossági sor-
rendbe is állítottuk. Nyolc fel-
adatcsoportot határoztunk meg,
s mindegyik feladatcsoport meg-
oldására, kidolgozására egy-egy
team alakult, így intézményünk
gyakorlatilag valamennyi peda-
gógusa részt vett a minõségfej-
lesztési program elkészítésében.

� Melyek voltak ezek a fel-
adatcsoportok?

� Többek között a már
elmített diák-önkormányzat
munkájának javítása, az óvoda
és az iskola, illetve az alsó és fel-
sõ tagozat közötti átmenet prob-
lémáinak megoldása, a tanulók
tanuláshoz való viszonyának ja-
vítása,  az említett leterheltség
csökkentése, a nem pedagógus
dolgozók munkájának megbe-

csülése. Szinte kivétel nélkül
minden esetben jelen van a
kommunikáció javításának
szükségessége: ha elmondjuk,
megbeszéljük a bajokat, na-
gyobb eséllyel tudjuk orvosolni
is azokat. Fontos feladatként je-
löltük meg a pedagógusok túl-
terheltségének csökkentését,
amiben már sikerült is lépni, hi-
szen ettõl a tanévtõl nõtt a pe-
dagógus-létszámunk.

� Melyek a program kiépíté-
sének konkrét eredményei, mi
változott az iskolában azóta,
ahogy a felmérések alapján
megjelölték a feladatokat?

� A program egyik legfonto-
sabb hozadéka, hogy ez alatt a
két év alatt szinte valamennyi
pedagógus részt vett a munká-
ban, jobban összekovácsolódott
a tantestület, kialakult egy új
munkanmódszer, a team-mun-
ka. Nagy változások következtek
be a diák-önkormányzati mun-
kában. Ma már ötletekkel, prog-
ramok szervezésével a DÖK sok-
kal nagyobb részt vállal az isko-
la életében. Felelõsen szólnak
bele a dolgokba, s részt vállal-
nak a fegyelem fenntartásában
is. Mindannyian jobban figye-
lünk egymásra � s ez értendõ
nemcsak a pedagógusokra, de
az intézmény valamennyi dolgo-
zójára is. A program mostmár
beépült intézményünk munka-
rendjébe is.

� A feladatok azonban gon-
dolom ezzel nem értek véget.

� Korántsem, annál is inkább,
mivel a név, az oklevél nem-
csak önbizalmat  ad,  hanem
kötelez is. A minõséget nem-
csak kiépíteni kell, hanem  fenn-
tartani is.

Lipták Judit

A fürdõ hamarosan induló átalakítása több nyertes pályázat eredménye

Frankó Pálné (jobbra) és Rafajné Kita Anikó


